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Spørgsmål nr. 2: 

Ministeren bedes redegøre for om radioudvalget har undersøgt mulighederne for at bygge det 

fremtidige radiokommunikationsnet på åbne standarder og i bekræftende fald redegøre nærmere 

for udvalgets overvejelser og konklusion. 

Svar: 

Da Rigspolitiet varetog formandskabet for Radioudvalget, har jeg anmodet Justitsministeriet om 

et bidrag til besvarelse af spørgsmålet. Justitsministeriet har i den forbindelse oplyst følgende: 

 

”Radioudvalget har foretaget en analyse af forskellige mulige løsninger for radiokommunikation til 

beredskaberne. Radioudvalgets overvejelser fremgår af udvalgets rapport fra marts 2006.  

 

Til brug for overvejelserne i Radioudvalget har konsulentvirksomheden Gartner bl.a. udarbejdet 

Fase 3 rapport af 9. marts 2006 om Teknologivurdering i forbindelse med et landsdækkende ra-

diosystem for beredskabsmyndighederne. I Fase 3 rapporten foretages en gennemgang af de  

teknologier, herunder bl.a. GSM, GSM-R, UMTS og TETRA, der efter Gartners vurdering er rele-

vante at inddrage i forbindelse med etablering af et sammenhængende radionetværk for bered-

skabet.  

 

Ved vurderingen af de enkelte teknologier inddrager Gartner en række forskellige kriterier, der 

har betydning for den risiko, der er forbundet med at vælge teknologien (jf. Fase 3 rapportens 

afsnit 3 og bilag 1): 

• Markedets modenhed (herunder konsolideringsgrad i forhold til leverandører). 

• Markedets samlede størrelse. 

• Markedet for terminaler – herunder antallet af leverandører der udbyder terminaler. 

• Servicemarkedets størrelse. 

• Gennemsnitlig overskudsgrad for leverandørerne. 

• Antallet af leverandører. 

• Leverandørernes finansielle styrke og stabilitet. 

• Størrelsen af supportorganisationerne. 

• Antallet af længerevarende kontrakter i markedet. 

 

Endvidere vurderer Gartner de enkelte teknologier i forhold til de danske beredskabsmyndighe-

ders brugerkrav (jf. Fase 3 rapportens afsnit 4 og bilag 2).  

  

I rapportens sammenfatning skriver Gartner på side 7: ”Gartner anbefaler beredskabsmyndighe-
derne at basere deres fælles radiokommunikation på TETRA teknologien. Anbefalingen er baseret 
på den konkrete vurdering af de enkelte teknologiers markedsposition og er desuden baseret på 
en vurdering af teknologiernes opfyldelse af de behov, beredskabsmyndighederne har defineret”.   
 

Radioudvalget tilsluttede sig denne anbefaling, jf. herved udvalgets rapport, afsnit 6. 
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Radioudvalgets rapport samt Gartners Fase 3 rapport vedlægges til orientering. Alle Gartners 

rapporter udarbejdet til brug for Radioudvalget er offentliggjort på Justitsministeriets hjemmeside 

www.jm.dk. 

 

Der henvises endvidere til besvarelsen af spørgsmål 4.” 

 

 

 


